
Nechci válku, a tak nemohu ml čet 
Jens  Stoltenberg  se  v ůbec  nechová  jako  generální
tajemník obranného paktu, ale jako vále čník, který chce
válku  za  každou  cenu.  S velkým  znepokojením  jsem
sledoval  jeho  vystoupení,  které  p řinesla  n ěkterá  media.
Bez  rozpak ů  tvrdil,  že  je  možné,  aby  bez  dalšího  byla
dodána na Ukrajinu za řízení, která mohou zajistit zni čení
cílů stovky kilometr ů za hranicemi.
Nemohl jsem si nepřipomenout text § 407 trestního zákona –
Podněcování útočné  války.  Cituji  odst. 1)  »Kdo  podněcuje

k útočné válce, na které se má podílet Česká republika, takovou válku propaguje nebo
válečnou propagandu jinak podporuje, bude potrestán odnětím svobody až na 5 let. 
Podle  odst. 2)  může  být  potrestán  na  2  až  10 let,  učiní-li  to  dále  kvalifikovaným
způsobem… dál citovat nechci.
Média  přinášejí  stále  se  opakující  lživé  nebo  manipulativní  informace  o  situaci  na
Ukrajině  a v pásmu Gazy.  U ukrajinského konfliktu mi vadí,  když někdo napíše, že
vojenský  konflikt  nebyl  vyprovokován.  Copak  jsme  zapomněli,  co  se  dělo  na
»Majdanu«, copak všichni zapomněli  na upalování lidí  ve vypáleném Domě  odborů
v Oděse. Copak neexistuje »Alej andělů«, památník mrtvých dětí, které se staly obětmi
útoků  nacionalistických  bojůvek,  když  promluvily  vlastní  mateřštinou.  Opravdu  si
v České  republice  dovedeme  představit,  že  všichni  budeme  mluvit  jen  spisovnou
češtinou bez specifik jednotlivých nářečí, či zakážeme Slovákům mluvit slovensky. Co
jiného byl zákaz ruštiny na Ukrajině?
Mám své přátele na Ukrajině i  v Rusku, stejně  jako na Slovensku, Maďarsku, ale i
v Německu,  Řecku,  Chorvatsku,  Srbsku,  Portugalsku,  Španělsku,  Kazachstánu,
Ázerbájdžánu, Vietnamu, Číně a prostě v mnoha dalších státech světa a nikdo z mých
přátel si nepřeje válku. Všichni mluví o tom, že je nutné zastavit  dodávky zbraní a
munice a začít  jednat dříve, než konflikt přeroste do dalších hrůz. Příměří  je prostě
nutný krok. Copak nejsme schopni, když jsme si připomněli oběti 2. světové války, najít
řešení, které je odpovídající 21. století?
Neděsí vás nikoho skutečnost, že zisky rostou zbrojnímu průmyslu, místo aby rostla
stavební výroba a lidé si stavěli domy a byty a klesala cena nájmu? Nebo abychom
každý den mohli slyšet ze sdělovacích prostředků, že naši vědci dosáhli např. dalšího
úspěchu  v řešení  ochrany  životního  prostředí,  energetické  soběstačnosti,  změny
pozice ve výstavbě dopravní infrastruktury a cokoli pozitivního?
Nechce se mi ani komentovat téměř  nekonečný spor v Gaze a hrůzy, které se tam
odehrávají, neschopnost vrátit se k cestovní mapě a naplnit Rezoluce OSN o vytvoření
nejen státu Izrael, ale také státu Palestina. Do očí bijící dvojí metr, který někteří politici
používají na hodnocení vojenských konfliktů, mne nejen uráží, ale zejména vyvolává
otázky,  čí  zájem vlastně  hájí.  Určitě  to  není  zájem na udržitelném rozvoji  obyvatel
planety.
Možná  by  bylo  dobré,  kdyby  si  státní  zastupitelství  vzalo  za  své  stíhat  veřejně
prezentované podněcování k útočné válce. Bylo by to jen ve prospěch dosažení míru
na světě.                                                                                      iportal  Vojtěch Filip

Americký senátor se domnívá, že Bidenova
rozhodnutí vedou k zahájení třetí světové války

   Rozhodnutí  amerického prezidenta Joea Bidena zvyšuj í  riziko nové sv ětové
války, domnívá se americký senátor James David Vanc e (republikán z Ohia).
»Právě jsem mluvil s přítelem, kterému důvěřuji, ohledně toho, co se děje v Rusku.
Myslím, že riziko jaderné války je nyní vyšší než kdykoli za mého života. Je to, jako by
Biden náměsíčně směřoval ke třetí světové válce,« napsal nedávno na X ( Twitter).
Americký ministr zahraničí Anthony Blinken  31. května potvrdil, že Biden dal souhlas
k tomu, aby Ukrajina provedla údery americkými zbraněmi na ruské území. Podle šéfa
americké  diplomacie  se  jedná  pouze  o  údery  na  ruské  oblasti  poblíž  Charkova.
Zároveň však nevyloučil, že se rozsah úderů amerických zbraní na ruské území zvýší.
    Německý kabinet téhož dne uvedl, že německé zbraně by mohly být použity »na
obranu proti útokům« Ruské federace v blízkosti Charkovské oblasti. Mezi západními
zeměmi však nyní nepanuje jednota ohledně omezení použití jejich zbraní Ukrajinou.
   Ruský prezident Putin  28. května poznamenal, že výběr cílů a zadání letů pro mode-
rní úderné systémy se provádí na dálku nebo automaticky, »bez jakékoliv přítomnosti
ukrajinských vojáků«.  Dělají  to  ti,  kdo tyto  úderné  systémy vyrábějí  a  dodávají  na
Ukrajinu, zdůraznil. Putin varoval, že země NATO by si měly »uvědomit, s čím si hrají«.
Místopředseda ruské bezpečnostní rady Dmitrij Medved ěv 31. 5. poukázal na to, že
všechny  zbraně  dlouhého  doletu  dodané  Ukrajině  jsou  již »přímo  řízeny  vojáky
NATO« a že takové akce mohou být záminkou k odvetným úderům.       (cik, TASS)

KSČM  vytvo řila  koalici   pro  podzimní  volby  do  Zastupitelstva
Středočeského kraje, o hlasy voli čů se bude ucházet pod názvem
»Spojená  levice  KS ČM,  ČSSD  a  ČSNS«.  Podobně  jako  na
celorepublikové  bázi  jsme  hledali  partnery  z  opozice,  se  kterými
bychom  mohli  spolupracovat  na  realizaci  našeho  programu  a
dosáhnout úspěchu při  volbách do krajského zastupitelstva. Nakonec
jsme po řadě jednání uzavřeli partnerskou smlouvu s ČSSD a ČSNS a

reprezentujeme širokou levicovou koalici.
 Naše koalice chce prosadit nový model podpory bytové výstavby, na který půjde ročně
300 mil. Kč.  Chce  rovněž  opětovně  zajistit  veřejnou  dopravu  pro  žáky,  studenty  a
seniory nad 65 let zdarma. Za prioritu považuje i rozvoj sítě zdravotnických zařízení od
nemocnic po ordinace, ať již praktické, zubní, dětské či pohotovostní. Nedostatečnou
infrastrukturu v obcích, např. škol, školek, domovů seniorů chce řešit i stavebnicově.
V našem programu nechybí ani téma zadržování vody v krajině, podpora výkupu akcií
vodárenských  společností  a  další  body.  Zásadní  NE  říkáme  probíhajícímu  rušení
středních škol, vzniku Národního parku Křivoklátsko, americkým základnám na území
kraje i připravovaným emisním povolenkám pro bytové domy!   Ing.Zd.Štefek

Pozvání na  pietní akt 
k 82. výročí VYHLAZENÍ OBCE

LIDICE

sobota 15. června 2024      od 10 hodin
 Doporu čujeme celodenní program  !

 9,00 - 9,45  Mše svatá na základech kostela sv. Mar tina (kard. Duka)
                       9,45  shromážd ění  účastník ů kolem hrobu Lidických muž ů

 
10,00  - Pietní akt 
10,00 -10,40   Kladení v ěnců u spole čného hrobu / v četně věnce KSČM/
10,45 - 10.50   Modlitba  kardinála Duky za ob ěti lidické tragédie
10,50 - 10,55   Poděkování ředitele Památníku
10,55 – 11,00   Státní hymna ČR
11,00 - 11,10   přesun ú častník ů /bez členů KSČM/ kolem sousoší d ětí k muzeu 
11,10 – 11,30   Kladení kytic k Památníku d ětských ob ětí války
…………………………………………………………………………………
                                                               *  KSČM  *
           Po oficiálním pokládání v ěnců  položení      rudých kytic ku hrobu 
Lidických muž ů, či ku poprav čí zdi Horákova statku  
             Následný pietní akt u sochy Ženy s     růží – položení kytic a projev LKŽ
  Společný  p řechod k pomní čku Lidických d ětí 
              Položení bílých kytic k pomníku  za Kluby levicovýc h žen 

                        Poděkování za ú čast a záv ěr pietního aktu
…………………………………………………………………………………

Doprovodné akce celého dne         :
Nová stálá expozice  Lidické sbírky v Lidické galér ii + 52. ro čník výstavy 
dětských kreseb – téma  KARAVANA
Výstavy :  Pod Tribunou – „Lidice (v) minulosti“
                     Putovní výstava „Operace Antropoid“ v In Memoriam
Prohlídka R ůžového sadu p řátelství

Vstup do výstavních prostor muzea i galérie po celý  den zdarma
Občerstvení zajišt ěno na n ěkolika místech u Památníku

 
Zachraňme spole čně hlas minulosti pro budoucnost: 
Památník d ětských ob ětí války
Dobročinná sbírka na restaurování památníku
Při pohledu na desítky d ětských postav semknutých v úzkosti do bezbranného
houfu je tém ěř nemožné ubránit se okamžitému dojetí. Kdo z vás se  již p řed
sousoším  82  lidických  d ětí  zavražd ěných  n ěmeckými  nacisty  v  lét ě  1942
Chelmnu alespo ň  na chvíli  zastavil,  jist ě  mi dá za pravdu.  Dívky a chlapci  –
drobátka  od  jednoho roku  do  šestnácti  let  v ěku  –  stojí  jakoby spo řádaně  a
klidn ě  před  vámi  v  celé  své nevinnosti  a  naléhavosti  zárove ň.  Málokterý
návšt ěvník vydrží zp říma hled ět do o čí těchto d ětí, aniž by uronil jedinou slzu…
Památník dětských obětí války, který je nedílnou součástí pietního území v Lidicích, je
mimořádné dílo akademické sochařky Marie Uchytilové. Tato výjimečná umělkyně mu
věnovala celá dvě desetiletí svého života, přičemž jejím cílem bylo vytvořit monument
k  poctě  všech  nevinných  dětí,  které  přišly  o  život  v  nesmyslných  válkách  a
ozbrojených konfliktech tohoto světa.
Čas  a  povětrnostní  podmínky  se  na  něm  bohužel  výrazně  podepsaly  a  jak  bylo
během posledního odborného zkoumání zjištěno, bez restaurování všech 82 soch,
které ho tvoří,  je ohrožena nejen jeho estetická hodnota, ale i  samotná existence.
Provedení  náročných  restaurátorských  prací,  mimořádných  především  jejich
rozsahem, je bohužel velice finančně náročné.
V roce, kdy si připomínáme 100. výročí narození Marie Uchytilové, se proto na Vás
obracím  s  prosbou  o  podporu  tohoto  zásadního  projektu  –  ať  už  v  podobě
dobrovolných finančních příspěvků, nebo šířením informací o probíhající sbírce. Obojí
má pro Lidice a jejich Památník dětských obětí války obrovský význam.
Sbírku naleznete na Donio.cz.
Za jakoukoliv Vaši osobní podporu Vám z celého srdce děkuji.
Eduard Stehlík, ředitel Památníku Lidice
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PÍŠETE NÁM 

 SVATÁ č. 2  
Výzva sm ěrovaná k českým um ělcům. 
   Jak známo, tak v podstatě neexistuje  absolutní dobro a  absolutní zlo a rovněž tak
neexistuje žádná absolutní jedna pravda, globálně platná pro celé lidstvo. Každá mince
má  dvě  odlišné  strany  a  jsou-li  ty  strany  mince  stejné,  potom  je  mince  falešná,
neplatná, bezcenná.  Právě tak je to i s tou pravdou a propagandou. 
  Žádná režimní propaganda by neměla šířit jen jednu svoji pravdu, notabene, když tu
pravdu  šíří  politici,  plní  podlé  nacionalistické  nenávisti.  Umělecké  dílo  SVATÁ  si
zaslouží  uznání  díky  scénáři  ,  který  však  posloužil  současnému  režimu  plnému
nacionalistické nenávisti jako účelová propaganda a hlavně i díky mistrovskému umění
hereček paní  Bohdalové a paní  Vlasákové.  Vytknout  lze snad jediné.  Na závěr  mi
chyběly přímé důkazy o tom, že tyto sibiřské gulagy jsou v Rusku stále v provozu a
slouží ruskému režimu stejně tvrdě jako před desítkami let. K čemu je dobré babrání
se  v  minulosti,  odsuzovat  bývalý  komunismus  a  přitom  hrůzný  nacismus,
neonacismus, dnes adorovat? Nebo je to jen dílo záměrně vyvolávající u mladých a
nezkušených  tu  správnou  nacionalistickou,  protiruskou  nenávist  ?  Politici,  umělci,
zanechte, prosím, už té své ubohé a podlé nenávisti vůči Rusku. Nelžete stále jen tu
svoji pravdu, že vy jste samé dobro a Rusko jen samé zlo . 
  VÝZVA.  Umělci  buďte  prosím objektivní.  Když  už chcete  soudit,  potom,  prosím,
suďte spravedlivě obě strany, jak Rusko, tak i USA, ty poválečné přátele německých
nacistů. Prosím natočte 2 díl SVATÁ, o ženě  bachařce,  která pracovala v americkém "
Lázeňském středisku Guantánamo " . Jak vy tomu říkáte, mohla by v tom příběhu, na
oplátku, zase ona " lhát svojí pravdu " . Mohla by tam vyprávět příběhy vězňů, kteří tam
skončili bez soudního procesu a byli nebo tam stále jsou mučeni "simulací topením" ,
zahlcováním trestaného vodou. Čerpáno z tisku / patrně  nechtěně  uniklé informace
poměrů panujících v americkém gulagu, Guantánamu /. Že se jedná pouze o mučení
teroristů je sporné. Ledaže by tam ty zlé protiamerické teroristy převychovávali v ty
dobré a správné protiruské teroristy. Co se za těmito zdmi amerického " humanitárního
" trestaneckého tábora děje,  to  ví  jenom Pánbůh .  Ve filmu SVATÁ 2  by se místo
rozdávání  kostky  černého  chleba  pro  posluchače  přednášky,  mohl  přihlásit  jeden
student jako dobrovolník k demonstraci " simulace topením ", humánním mučením. Na
samotný závěr SVATÁ 2 by mohla  zaznít i pravda, že demokraté v USA mají ve 21.
stol. stále platný trest smrti. Statistika by se mohla zmínit i o tom, kolik desítek tisíc lidí
se v těch božích USA svobodně předávkuje drogami, kolik se tam humánně postřílí
lidí, že tam mají více postřílených dětí,  než jich zemře při  dopravních nehodách. Ta
čísla  jsou  opravdu  vysoká.  A takoví  káží  celému světu  morálku,  lásku  a  dobro  ? 
                                                       Eva Smutná  

/1/ Cyril Bouda - ilustrátor, grafik, malíř a pedagog 
               Byl to člověk mimořádně nadaný. Jeho dílo řadíme vedle Josefa Mánesa,
Mikoláše  Alše,  Maxe  Švabinského  a  Karla  Svolinského  ke  skvostům  českého
národního umění.  Věnoval se volné a užité grafice,  vynikal v technice suché jehly,
barevného leptu, a především litografie a mědirytiny. Za svého života vytvořil přes čtyři
sta olejů, temper a akvarelů, ilustroval více než osm set knih, vytvořil přes 1500 grafik
různých technik, podle jeho návrhů  bylo realizováno přes šedesát mozaik a vitráží,
navrhl  i  divadelní  a operní  výpravy,  osm gobelínů,  přes tři  sta exlibris,  na šedesát
poštovních známek, plakáty a bankovky. Méně se však ví, že psal také verše a hrál na
flétnu.
   Narodil se 14. listopadu 1901 v domě čp. 1499 ve Vašatově ulici, z něhož se stal
později  hotel Merkur. Dnes je zde Galerie Cyrila Boudy a na domě se nachází jeho
pamětní deska.

  Oba jeho rodiče byli výtvarníci ; otec Alois byl profesorem kreslení a krasopisu na
nově založené reálce / kladenské gymnázium / i na  dalších působištích, matka Anna,
rozená  Suchardová,  pocházela  z  rodiny  sochařů  z  Nové  Paky,  se  proslavila  jako
malířka květin a keramička. Kmotrem malého Cyrila byl pak sám Mikoláš Aleš.  Roku
1902 rodina přestěhovala z domu v ulici J.Vašaty do jednopatrové rohové vily architekta
Václava Krotkého, nazvané Libochvíle, která byla určena pro profesory kladenského
gymnázia.  Zde  bydleli  Boudovi  několik  let.  O  prázdninách  roku  1905  se  rodina
stěhovala  z  Kladna  do  Prahy,  protože  zde  Alois  Bouda  získal  místo  v  Ustavu  ku
vzdělávání  učitelek,  kam  8.října  1906  nastoupil.  Praha  tak  bývá  občas  neprávem
označována  jako rodiště Cyrila Boudy. I když další část života trávil CB v Praze nebo u
příbuzných z matčiny strany v Nové Pace, do rodného Kladna se v pozdějších letech
rád vracel, aby oživil vzpomínky z mládí, ale I pro náměty ke svým výtvarným pracím. 
   V Praze rodina bydlela ve vile  Stanislava Suchardy v Praze -  Bubenči.  Zde se
pravidelně scházeli přední pražští malíři, sochaři i spisovatelé. V roce 1907 začal CB
chodit do základní školy v Praze - Bubenči, odkud v roce 1913 přešel na gymnázium v
Holešovicích - Bubnech. Po maturitě  začal studovat na Umělecko -průmyslové škole u
profesora Františka Kysely a poté na grafické speciálce Maxe Švabinského. Po jejím
ukončení měl již za sebou řadu volných i knižních grafických ocenění. 
  Celý  život  pracoval  jako  ilustrátor  knih,  zvláště  pohádek,  českých  pověstí,
humoristických a historických knih / například pohádky od Hanse Christiana Andersena,
z dalších knih  pak Kocourkov od J. Hiršala, Kratochvilné děje z naší vlasti od J. Kopty,
Vandrovali vandrovníci od A. Branalda, Pražské legendy od F. Langera, Staré pověsti
pražské od Václava Cibuly/. 
   V roce 1920 začal spolupracovat s edicí Hybernia, v roce 1923 byl požádán Státní
tiskárnou  v  Praze  o  vytvoření  iniciál,  tj.  ozdobně  psané  nebo  kreslené  začáteční
písmeno textu nebo rukopisu. Abecední soubor iniciál  vyšel  v listopadu 1929. První
zahraniční cestu uskutečnil v roce 1924 do Itálie, kam se vydal se třemi spolužáky z
uměleckoprůmyslové školy. Jejich cesta vedla od Benátek až po Neapol, dostali se i na
ostrov Capri. Zde se setkali se sochařem Karlem Dvořákem a průvodcem jim byl pan
Mach. Nejvíce času strávili ve Florencii. Tady se zdržel C. Bouda celé tři dny, aby si
mohl prohlédnout katedrálu Santa Maria del Fiore, kapli Medicejských, Palazzo Medici -
Rukardi, renesanční skvosty v Muzeu Nazionale, Galerii Uffizii a Galerii Pitti. Zde spatřil
originály pláten renesančních umělců. Itálie mu učarovala a rád se sem vracel. V roce
1936 navštívil spolu s Františkem Koblihou a Mariem Strettim opět Itálii. Z cest po Itálii
vytěžil  řadu  námětů  ke  svým  obrazům,  jako  například   oleje  Piazza  S  Spiriti  ve
Florencii,  Florencie  ze  zahrady  Boboli,  Cypřiše  ve  Fiestole,  Ulička  ve  Fiestole,
Florencie s Piazzale Michelangiolo,Titova brána v Římě a další. Jěště předtím, v roce
1934 , procestoval Francii a navštívil i Paříž . Prošel proslavenou čtvrtí Montmartre a
poseděl  v  kavárničkách a  jinde.  To vše jej  inspirovalo  k  vytvoření   obrazů  Růžový
domek v Nimes, Sans-Souci bar v Nimes,Café Terminus, Siena a další. V roce 1938 se
opět vrátil do Itálie,, když ilustroval knihu Benvenuta Celliniho Vlastní životopis. V roce
1925 se zúčastnil výstavy Exposition international des Art decoratifs v Paříži, kde získal
diplom a stříbrnou medaili.  Později, v roce 1927 poprvé vystavoval kresby a grafiky se
SČUG v Praze a stal se členem tohoto spolku malířů, zaměřených na grafickou tvorbu

a  účastnil  se  téměř  všech  jeho  akcí  doma  i  v  zahraničí.  Ještě  při  studiích  na
Uměleckoprůmyslové škole se zúčastnil soutěže o barevné zasklení okenní růžice v
katedrále sv. Víta v Praze. Tehdy získal za návrh 3.cenu. Byl to jeho první počin v
tomto směru. Další jeho práce z třicátých let byly ještě úspěšnější.  Ve svatovítské
katedrále jsou od něho tři  malovaná okna. V roce 1930 navrhl okno pro sv. Víta s
legendou o sv. Štěpánovi, V roce 1931 provedl návrh na figurální barevné okno, na
němž byli zobrazeni sv.Barbora, Adolf a Alžběta. V roce 1934 pak navrhl třetí okno.   
  V roce 1929 se stal Cyril Bouda asistentem profesora Tavíka Františka Šimona, který
na Akademii převzal grafickou speciálku po Maxu Švabinském. První ateliér měl Cyril
Bouda v Praze -Dejvicích, Na ostrohu čp. 1712. V říjnu roku 1965 přesídlil na Malou
Stranu, do Vlašské ulice 21a. V roce 1930 se oženil s Evou Šimonovou. Od roku 1932
a  v  meziválečném  období  vyučoval  figurální  kreslení  na  Českém  vysokém  učení
technickém.  
V  roce  1946  byl  jmenován  profesorem  na  nově  založené  Pedagogické  fakultě
University Karlovy v Praze, kde působil až do roku 1972 a vychoval řadu výtvarných
pedagogů, z nichž se mnozí prosadili  v umělecké tvorbě. Cyril Bouda byl také autorem
učebnic. 
  V roce 1932 přijel  do Kladna s T.F.Šimonem a začal si  zaznamenávat kladenské
motivy, které pak používal pro ilustrace, například ke knize Marie Majerové Má vlast,
vydané  v  roce  1933.  Ta  jej  také  požádala,  aby  výtvarně  doprovodil  její  prozu  o
kladenských hutích Město ve znamení ohně. 
  V  roce  1936  navrhl  plakát  pro  Hospodářskou  výstavu  v  Praze.V  roce 1937  na
Mezinárodní výstavě umění a techniky v Paříži obdržel Grand Prix a čestný diplom za
knižní umění. V roce 1942 se podílel na expozici Národ svým výtvarným umělcům v
Praze, Slaném a Nové Pace.                                                            J. Kůstka

  

NÁRODNÍ DIVADLO (1)
  Národnímu divadlu říkáme Zlatá kaplička. Je symbolem nejen umění, ale také české
státnosti,  neodmyslitelně  je  spojené s  moderními  dějinami  našeho  národa.  Které
datum z mnoha významných  vzít jako základ pro vyprávění o něm? Prvé otevření 11.
června  1881,  či  den  slavnostního  položení   základních  kamenů,  přivezených  z
památných  míst  naší  vlasti,  z  Řípu,  Blaníku,  Prahy  a   dalších  míst?  Jeden  byl
dokonce až ze zámoří – krajané tím sdělili, že „co krev spojí, moře nerozdvojí“. Stalo
se  tak  dne  12.  května  roku  1868.  Poklep  mimo  jiných  osobností  provedl  i  mistr
Bedřich  Smetana.  Přivážený  materiál  byl  slavnostně  ověnčen,  každý  okamžik
následné výstavby byl malým národním svátkem. Slavnost trvala celé tři dny, účast se
odhaduje na 150.000 lidí. Vraťme se ale v našem vyprávění daleko do minulosti. 
  Středověk  hrál  jiné  hry  než  ty  divadelní.  Snad  jen  církev  věřícím  předváděla
liturgické  a  biblické  příběhy.  Renezance  znovu  objevila  antická  divadla.  Hrálo  se
především  ve  šlechtických  sídlech.  Pro  českou  veřejnost  bylo  sehráno  prvé
představení  roku 1771 v divadle, zvaném V Kotcích. Nosticovo divadlo od roku 1783
hrálo  pouze  německy,  italské  opery  převládaly.  Nesmíme  opomenout   kočovná
divadla,  která  šířila  naši  českou  kulturu   po  venkově.  Roku  1786  bylo  otevřeno
dřevěné, výhradně české divadlo - Bouda, pro finanční potíže muselo být po třech
letech uzavřeno. Česky se hrálo v prvvé polovině devatenáctého století na  letních
scénách mimo tehdejších hradeb, třeba v Nuslích či na Vinohradech. 
  O výstavbě kamenného divadla začali  čeští  vlastenci uvažovat už v roce 1844 na
svých poradách v Praze. Počátek stavby byl realizován nejprve žádostí o „privilej na
vystavění,  zařízení,  vydržování  a  řízení“  samostatného  českého  divadla,  kterou
stavovskému výboru českého sněmu  29. ledna 1845 předložil František Palacký.  V

roce 1845 bylo  založeno  družstvo  pro  vznik  národního  divadla.  Do
Vídně  vyslalo  příslušnou  žádost,  na  tu  se  dvorská  kancelář  ani
nenamáhala odpovědět.  Přišel  revoluční  rok  1848,  národní  snahy a
požadavky se staly konkretnějšími a naléhavějšími. J. K. Tyl vyhlásil
celonárodní sbírku. Lidé do ní přispívali po haléřích, zlatkách, přidala
se česká šlechta a čeští podnikatelé, zahraniční  Češi. Přispěl i sám
nový císař Franz Josef částkou 5.000 zlatých. (Celkem bylo vybráno
víc  než  3  miliony zlatých.)  Pomohla  i  velká  loterie  s  hlavní  výhrou

10.000 zlatých. V roce 1850 byl řádně ustaven Sbor pro zřízení českého národního
divadla. Roku 1862 byl na zemském sněmu prosazen návrh vybudovat na části už
zakoupeného  pozemku  alespoň  Prozatímnmí  divadlo.
Neobešlo se to bez kritiky mladých intelektuálů, Hálka,
Nerudy či Sladkovkého, kteří byli sdruženi v Umělecké
besedě. V odkladu výstavby spatřovali politický manévr.
Novorenezační  budova  byla  zbudována  podle  návrhu
architekta  Ullmana  za  pouhých  7  měsíců.  Hned  se
ukázalo,  že  kapacitně  nedostačuje,  navíc  tam  v  létě
panovalo takové vedro, že se někdy nemohlo  ani hrát,
v  horku  nešly  naladit  nástroje,  herce  i  publikum  bylo
představení  spíš  utrpením  než  požitkem.  Název
„Prozatímní“  byl  v  roce  1864  změněn  na  Královské
zemské české divadlo.
  Proto už v lednu  roku 1865 mladí členové Sboru na bouřlivé schůzi prosadili novou
soutěž. Původní skromný návrh  byl  nahrazen projektem, důstojně  reprezentujícím
české národní snahy. Předsedou sboru se stal Sladkovský, tajemníkem Jan Neruda.
V  architektonické  soutězi  na  celé  čáře  zvítězil  návrh  stavitele  Josefa  Zítka  a
realizována jeho novorenezační podoba. Do výstavby zasahovaly politické spory mezi
Mladočechy a Staročechy, výstavba se protahovala.  Neruda píše fejeton, „aby bůh
dal naší zemi dvě království – Mlado a Staročeské.“ Na výstavbě i výzbobě se podíleli
ti nejlepší z nejlepších. Malíři, sochaři. Všem dohromady říkáme „generace národního

divadla“.  Divadlo  šlo  s  dobou,  instalováno
bylo moderní plynové osvětlení.  Slavnostní
otevření  s  živým obrazem se konalo dne
11. června roku 1881 „ku poctě následníka
trůnu  Rudolfa  a  jeho  snoubenky  belgické
princezny Stefanie,“  národní  duch  ustoupil
politice.  Hrály  se  hymny  rakouská  a
belgická,  následník  ale   vydržel  jen  prvé
dějství.  Bedřich  Smetana  po  devět  let
uchovával svou Libuši k jiné poctě, k poctě
národu českému, výbor,  kde převládli  opět

prohabsburští Staročeši, ho ale zapomněl pozvat. (Nicméně po intervenci byl uveden
do lóže, možná že měl při tom pocity smíšené.)                                      Pavel Hruban
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